
حادثه ناوچ�ه كنارك ط�ي روزه�اي گذش�ته يكي از 
مس�ائل پر تكرار فضاي مج�ازي بود. كارب�ران با محور 
ق�رار دادن هش�تگ #محافظ�ان- دريا ي�اد و خاطره 
ش�هدا و مجروحان اين حادث�ه را زنده نگه داش�تند و 
محورهاي مختلفي را مورد نقد و بررس�ي ق�رار دادند. 
   احسان پرسان:  آوردن با غرور نام خليج تا ابد فارس و امنيت 
آن را مديون رشادت ها و جانفشاني هاي  محافظان دريا هستيم. 
زوزه كفتارها اجرشان را پايمال نكرده و فرزندان ايران را در دفاع 
از مرزهاي آبي ميهن و كيان نظام مقدس جمهوري اسلامي 

مصمم تر و يادشان را در قلوب ملت جاودان خواهد كرد. 
  حسين دليريان:  شب و روز نمي شناسند، دريا و ساحل 
برايش��ان فرقي ندارد، تفاوتي ميان تأمين امنيت كش��تي ها 
در دهانه اقيانوس هند با خليج عدن قائل نيس��تند. در مقابل 
ارتش بعثي و ائتلاف امريكا مي ايس��تند، از تلاش براي توليد 
تجهيزات بومي غافل نمي شوند و...؛ محافظان دريا در ارتش 

قهرمان، افتخار ايرانند. 
  مجتبي عمادي:  كساني كه در داخل با دشمنان جمهوري 
اسلامي يكسو عمل مي كنند، لاشخورهايي اند كه عروس حجله 

سعودي و صهيونيست ها شده اند. فقط تنَ، فروشي نيست، قلم، 
مغز و ذهن هم فروشي است، اما به قيمت خونِ  محافظان دريا 

فروختن، شرمش بيشتر است. 
  آس�يد:  ديكته ننوش��ته، غلط ندارد. اصولاً كسي اشتباه 
نمي كند كه كاري هم نمي كند. خطاي��ي از جنس آن چه در 
قضيه هدف قرار گرفتن  ناوچه كنارك اتفاق افتاد، تلخ و دردناك 
بود ولي سبب نمي شود كه ما ذره اي در توانمندي و كارآمدي و 

شجاعت و ايثار دلاوران ارتش و  محافظان دريا ترديد كنيم. 

  اصغر صحبتي:  تا قبل از حادثه  ناوچه كنارك شايد عده اي 
ساده دل فكر مي كردند ضد انقلاب فقط با سپاه مشكل دارد ولي 
اين حادثه ثابت كرد اين لاشخورها با همه اركان انقلابي نظام 

دشمني سختي دارند. 
  محمد پاداش: صداوسيما واقعاً نياز به جراحي دارد. اصلًا 
نتوانسته  است توقعات مردم را برآورده كند! اين توييت صداي 
چندين تن ارتشي دل شكسته است.»صدا و سيما يك صدمِ كار 
رسانه اي كه در ماجراي سانچي يا موارد مشابه ديگر انجام داد 
را براي  محافظان دريا به تصوير كشيد« يك ربانِ مشكي گوشه  

تصوير كار سختي بود؟!
   حاج حيدر: تكاوران نيروي دريايي ارتش و س��پاه جزو 
زبده ترين و حرفه اي ترين نيروهاي نظامي ايران هستند. دراين 
۴۱س��ال  محافظان دريا اجازه نداده اند هيچ قلاده امريكايي، 
روباه انگليسي و گوساله سعودي، پايش را يك وجب در آب و 
خاك ايران بگذارد. هتاكي كفتارهاي برانداز به شهداي  ناوچه 

كنارك به اين خاطر است. 
   الهه صالحي: اگر سر به سر تن به كشتن دهيم، از آن به كه 

كشور به دشمن دهيم. 

   درويشي: اگر حسين بن علي امروز بود 
مي گفت اگر مي خواهي براي من عزاداري 
كني براي من س��ينه و زنجير بزني ش��عار 
امروز تو بايد فلس��طين باشد. شمر ۱300 
س��ال پيش مرد، ش��مر امروز را بشناس؛ 

 شهيد مطهري.
   مهردخ�ت:  covid۱9۴8#  ه��م يه 
ويروس ساخته دست انس��انه، درمانشم يه 
سري موشكه كه توليد ايرانه. اندميك منطقه 
هم فلسطينه،  علائمش كشتار و قتل مردم 

بيگناه و بچه هاست، توهم زا هم هست. 
   مصب�اح:  به اعتقاد كارشناسان ويروس 
covid۱9۴8#  با گرم شدن روابط مسلمانان 

و آزادگان جهان نابود خواهد شد. 
   مهت�اب نيك خ�و:  در يوم النكب��ه 
موجوديت��ي نامش��روع ب��ه ن��ام رژي��م 
صهيونيس��تي با حمايت امريكا، با اشغال 
س��رزمين فلسطين متولد ش��د و با جنگ 
و جنايت و اشغالگري، تداوم يافت و امروز 
به عامل اساس��ي ايجاد تم��ام بحران هاي 
منطق��ه اي و تهديدكنن��ده واقعي صلح و 

امنيت بين المللي تبديل شده است. 
   سونات مهتاب،  تحليلگر صهيونيست:

 فلس��طينيان ثاب��ت كردند درفلس��طين 
ريشه دار هستند حال آنكه اسرائيلي ها ثمره 
دروغ سرزمين وعده داده شده اند. اسرائيل 
در سراشيبي نابودي قرار گرفته و نفس هاي 
آخر را مي كشد. آنها ثمره دروغ ساختگى 
جنبش صهيونيس��م درباره هولوكاست و 

سرزمين وعده داده شده اند. 
   حامد ياري:  اسرائيلي ها گفتند با اين 

مذاكرات هسته اي ٢۵سال از دست ايران 
راحت ش��دند! اولاً شما ٢۵س��ال آينده را 
نخواهيد ديد، ثانياً در اين مدت هم يك روز 

خوش نخواهيد ديد.
   عليرضا گرائي:  از سال ٢000 تا امروز 
نزديك به 30هزار كودك فلسطيني توسط 
ارتش رژيم صهيونيس��تي كشته شدند! به 
راس��تي كرونا براي انس��انيت خطرناك تر 

است يا رژيم صهيونيستي؟!
   محمد پازوكي: نميشه عاشق علي )ع( 

باشي و از مظلوم دفاع نكني!
   كاربري با عنوان )كفشنده( و با انتشار 

تصوير شهيد تهراني مقدم نوشت:
 سلام بر كاشف واكسن ويروس كوويد ۱9۴8!

   سميه مروتي:  صهيونيست ها مصداق 
فعلي »كافر حربي« هس��تند ك��ه در فقه 
اس��لام حرمتي ندارن��د و مي ت��وان به آنها 
اهانت كرد و حتي ممكن اس��ت اين اهانت 
در ش��رايطي يك امر راج��ح و مطلوب نيز 
باشد كه مش��مول اجر و ثواب اخروي نيز 
بشود، فلذا ما طويله اي به نام»اسرائيل« را 

به رسميت نمي شناسيم. 
   كاربر ديگري با عنوان )رئيس جمهور باخ( 

نوشت: 
 كاري ك��ه كرونا امروز ب��ا آرامش و امنيت 
دانش آموزان دنيا ك��رده، همون بلاييه كه 
ويروس covid۱9۴8# ، هفتاد و دو ساله 

سر دانش آموزان و مردم فلسطين آورده. 
   محمد طاها قائم پن�اه:  پروتكل هاي 
  #covid۱9۴8  ِصهيونيس��تيِ  پذي��رش
عبارتند از:  رعايت فاصله اجتماعي )سازش(، 

زدن ماسك )همزيس��تي مسالمت آميز( و 
استفاده از دستكش )پذيرش موجوديت(. 
سياس��ت منفعلانه جهان اس��لام، راهكار 

مقابله با اين ويروس منحوس نيست!
   معصوم بيگدلي: به قول شهيد همت 
آس��ان ترين جنگ ما، جنگ با اس��رائيل 

خواهد بود؛ ان شاءالله.
   افس�انه:   مح��ور مقاومت در گس��تره 
جغرافيايي خ��ود اكنون در كم��ال اقتدار 
است، زيرا گذشته اش در كربلا تعريف شده 
و آينده اش را هم در دولت امام زمان ترسيم 
كرده است و قاطعانه اين مسير را با راهبرد 
جهاد و ش��هادت مي پيمايد و بي ترديد از 

هيچ قدرتي هراس ندارد. 
  علي راد: در آغ��از هيچ كس جز آنان كه 
چش��م در پرده هاي غيب گش��وده اند، باور 
نداشت كه انقلاب س��نگ و فلاخن به يك 
خطر جدي براي اسرائيل مبدل خواهد شد، 
اما اكنون پس از گذش��ت چند س��ال حتي 
نظام اسرائيل نيز نمي تواند هراس روز افزون 
خوي��ش را از اي��ن س��نگ ها و فلاخن هاي 
كودكانه پنهان دارد.  اين سنگ ها و فلاخن ها 
در دست انسان هايي اس��ت كه به حقيقت 
ايمان و انقلاب دست يافته اند و همين است 
كه انتفاضه را به خورش��يد ف��روزان اميد و 
آزادي مبدل س��اخته اس��ت. انقلاب سنگ 
انق��لاب ايمان اس��ت در براب��ر قدرت هايي 
دنيايي و پيروزي بدون ترديد با ايمان است. 

  معصومي: مردم فلس��طين سال هاست 
با ويروسي كثيف مبارزه مي كنند، اما وعده 
پروردگار را فرام��وش نمي كنيم كه زمين از 

آن مستضعفان خواهد بود و انتقام از ظالمين 
گرفته خواهد شد. 

  وحي�د زارعيان: در هي��چ كجاي عالم 
ذره اي از خاك ملت ها با مذاكره پس گرفته 
نشده است. تا خون ندهي نمي تواني خاكي 
پس بگيري؛ شهادت در راه پس گيري قدس 

آرزوي ماست. 
  فائزي: خيال ابلهانه تش��كيل اس��رائيل 
بزرگ، آنان را به هر جنايتي مي كشاند. سالروز 
تأسيس اسرائيل شروع يك پايان عظيم براي 

از بين بردن ظلمت و تباهي است. 
  سجاد برخه: ويروس يهود سال هاست 
منطقه را آل��وده كرده! س��ال هاس در پي 
يافتن واكسنش بوديم! دكتر متخصصش 
هم طهراني مقدم بوده! واكس��ن تس��تش 
هم در عين الس��د ج��واب داده! منتظر روز 

تزريقشيم با شوق!
  آرمان: قرار بود با حاج قاس��م اس��رائيل 
را ناب��ود و به قدس بياييم. ام��ا در نبود حاج 
قاسم، با س��ليماني ها اس��رائيل را نابود و به 

قدس مي آييم. 
  ميثاق: جمله منتخب رهبر در سال98: 
»حوادث اخير به ما نشان مي دهد، پديده اي 
يكتا در آينده تاريخ در راه اس��ت.« ]پديده 
يكتا[ همان نابودي اسرائيل است كه ما را به 

ظهور منجي مي رساند. 
  حلما: »من عاشق مبارزه با صهيونيست ها 
هستم« يعني من صلح طلب هستم يعني من 
عاشق انسانيت هستم يعني من عاشق مبارزه 
با پليدي ها هستم اللهم عجل لوليك الفرج 
اللهم احفظ و أيد و انصر قائدنا امام الخامنئي.
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الفباي سياست
كانال بيداري ملت در پيام رسان بومي ايتا،  مطلبي از قاسم اكبري، در نقد و بررسي مواضع 
دولت تدبير و اميد و وزارت امور خارجه در مواجهه با امريكا و مذاكره با اين كشور را منتشر كرد. 
   حس�ن روحاني: كاخ س��فيد، بدترين حكومت امريكا در طول تاريخ را تجربه 

مي كند/ وزير خارجه امريكا الفباي سياست را هم نمي داند!
آقاي روحاني يادتان مي آيد در اوج مذاكرات هس��ته اي و برجام بازي، همه منتقدان 
برجام را با انواع و اقسام توهين ها و تعابير زشتي مانند كم سواد،ترسو، بزدل، حسود ، 
افراطي، بي شناسنامه، عقب مانده، لرزان و... خطاب مي كرديد؟ و بر خلاف ابتدايي ترين 

اصول سياست، تمام شئونات مملكت را به برجامتان گره مي زديد؟
اگر خاطرتان باشد در همان ايام فتح الفتوحتان دكتر فواد ايزدي از وزير خارجه شما در 
حضور خرازي، عراقچي و تخت روانچي پرسيد: با توجه به اينكه به احتمال زياد ترامپ 

رئيس جمهور بعدي امريكا خواهد شد، اگر او از برجام خارج شد چه مي كنيد؟
و ظريف با حالتي طعنه آميز جواب داد: ترامپ نمي تواند از برجام خارج ش��ود من به 
شما اطمينان مي دهم؛ ترامپ و وزيرخارجه اش كه وضعيتشان مشخص است اما قبول بفرماييد 

جنابتان و وزيرخارجه تان هم چيزي از الفباي سياست نمي دانيد. 

دزدي در روز روشن
صادق الحسيني، كارشناس ارشد اقتصاد دانشگاه تهران با اشاره به خبر اقتصادآنلاين با عنوان 
»۲۴هزار ميليارد تومان رانت در بازار فولاد به جيب چه كساني مي رود؟« در توييتي نوشت:

اين دزدي در روز روشن را كي تمام مي كنيد؟
ماهي ٢هزار ميليارد تومان رانت براي خريداران ورق فولاد؟

چون وزارت صمت قيمت فولاد بورس كالا را سركوب مي كند تا دلال با يك مجوز كاملًا رانتي 
از آن وزارت به عنوان توليدكننده پايين دست ورق را ۵۵00تومان از بورس كالا بخرد. ورقي كه 
در بازار ۱٢۵00تومانه.  با اين روش حدود 300 دلال ٢هزار ميليارد تومان ماهانه از شركت فولاد 
غالباً شبه دولتي به جيب مي زنند! نصف يارانه نقدي! همين دولت ها مي گويند پول نداريم يارانه 
نقدي را زياد كنيم!  اين چه مسخره بازي است؟! سرپرست وزارت سريعاً اين روند را متوقف كند 

اگر نكند شايسته وزارت نيست. 

گفتمان امنيت سرمايه
امي�ر تفرش�ي تحليلگ�ر مس�ائل بين المل�ل در يادداش�ت توييت�ري نوش�ت: 

با آزادسازي سهام عدالت، ۵0 ميليون نفر از آحاد مردم كه جزو ضعيف ترين طبقات اجتماعي 
هستند وارد بورس مي شوند يا به صورت مستقيم يا غيرمستقيم در بازار سهام منتفع يا متضرر 
خواهند شد. گفتمان امنيت سرمايه آينده خود و جمهوري اسلامي را اينگونه طراحي مي كند. 
زماني كه طيف گسترده اي از مردم به صورت مستقيم و لحظه اي از بازار سهام منتفع يا متضرر 
شوند، همه آنها حامي گفتمان امنيت سرمايه خواهند شد.  گفتمان امنيت سرمايه به دنبال 
تبديل ايران به كش��وري »نرمال« با هنجارهاي مورد انتظار نظام بين الملل اس��ت.  با درگير 
شدن آحاد مردم در ساز وكارهاي بازار سهام، مطالبه مردمي مبارزه با فساد با خواستِ عمومي 
مخاطره زدايي از بورس جايگزين خواهد ش��د.  لازمه اين مخاطره زدايي »انعطاف در داخل« 
و »نرمش در خارج« خواهد بود.  در ايرانِ فردا، بنا بر اقتضائاتِ امنيت سرمايه و خواستِ آحاد 
مردمي كه به گروگانِ بورس و بازار سهام درآمده اند، تنها كساني صلاحيت حكمراني خواهند 

داشت كه متعهد به حفظ صلح و گفت وگوي داخلي و خارجي باشند. 

برنامه شبكه چهار ۴۰برابر رشيدپور ديده شد
يك كان�ال تلگرام�ي در نق�د برنامه اتف�اق با اج�راي رضا رش�يدپور نوش�ت: برنامه 
»اتف�اق« ك�ه ش�ب هاي رمضان هرش�ب ب�ا اج�راي رضا رش�يدپور از ش�بكه س�ه 
س�يما پخش مي ش�ود، ظاهراً شكس�ت س�نگيني در جذب مخاطب خورده اس�ت. 
اين برنامه با گذشت بيش از ۱۵قسمت هنوز هيچ بازخورد جدي در فضاي مجازي نيافته و طبق 
آمار بازديد تلويزيون، با وجود دكور گران قيمت و دستمزد خاص رشيدپور، با اقبالي بسيار كمتر از 
برنامه هاي معمولي و ارزان قيمت تلويزيون روبه رو شده؛ به عبارت ديگر شكست سنگين رشيدپور 
در جذب مخاطب.  هر قس��مت  از »اتفاق« در تلويزيون به طور ميانگين 700-600 بازديد دارد 
درحاليكه در بين برنامه هاي رمضان هر قسمت از برنامه »دعوت« شبكه يك ميانگين بيش از ۴000 

بازديد و »زندگي پس از زندگي« شبكه چهار در هر قسمت بيش از ٢0هزار بار تماشا شده است.

سرميدهيماماكشورنميدهيم

 كوويد 1948 
كشنده تر از كوويد 19 است

هشدار كاربران فضاي مجازي درباره شيوع ويروس جنايت و نژادپرستي

حدود 7۲سال ازايجاد بزرگ ترين غده سرطاني دنيا مي گذرد. غده اي كه با آواره ساختن بيش از 
700هزار فلسطيني شكل گرفت. اگرچه اكنون در سالگرد به وجود آمدن رژيم غاصب صهيونيستي 
)برابر با 15 ماه مي  سال 19۴8( دنيا با شيوع ويروس منحوس كرونا مواجه است اما نه تنها اين مسئله 
دليلي بر فراموشي اين روز نكبت نشد بلكه سبب شد تا ريشه به وجود آمدن ويروس كوويد 19۴8 
نيز مورد تحليل و بررسي قرار گيرد! در همين راستا در يكي دو روز اخير كاربران فضاي مجازي در 

اقدامي هماهنگ و با پيشنهاد هشتگ هايي چون covid19۴8# و #palestine به شيوع ويروس 
جنايت و نژادپرستي واكنش نشان دادند. واكنش هايي از جنس تحليل، طنز، نظر و حتي عكس كه 
البته با استقبال چشمگيري از سوي ساير كاربران مواجه شد. نكته جالب توجه درباره هشتگ هاي 
پيشنهادي،  ترند شدن هشتگ covide19۴8# در برخي كشورها همچون آلمان است. مسئله اي 
كه نشان مي دهد، رژيم جعلي صهيونيستي امروزه براي كل دنيا تهديدي جدي محسوب مي شود. 

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تلاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.
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حلاليت طلبي آقاي وزير!
محمدج�واد آذري جهرم�ي، وزي�ر ارتباط�ات و فن�اوري 
مناس�بت  ب�ه  خ�ود  اينس�تاگرامي  صفح�ه  در  اطلاع�ات 
 ش�ب ق�در از عم�وم م�ردم طل�ب حلالي�ت ك�رد؛ وي نوش�ت:

شب قدر، شب نوشتن سرنوشت انسان هاست. اميدوارم خدا براي همه، 
آينده روشن و نيكي رو رقم بزنه. 

خيلي ها اين شب ها رو بيدار مي مونند، اعمال خودشون رو مرور مي كنند 
و از كارهاي ناشايس��تي كه ممكنه انجام داده باشند، اظهار پشيموني 
مي كنند و به خودشون قول ميدن ديگه سراغ اون كارها نرن. خدا هم 

مثل هميشه، بخشايشگر بي نظيريه و از حق الله چشم پوشي مي كنه. 
حق الناس اما به اين س��ادگي نيس��ت. اگر حقي از ديگران بر گردنت 
باش��ه، دعاها اجابت نميشه. وقت كمي تا ش��روع شب سرنوشت باقي 
مونده و بايد عذرخواس��ت و طلب گذشت كرد، از هركسي كه حقي بر 

گردن ما داره. 
و ش��ما، حق هاي زيادي بر گردن بنده به عنوان مسئول داريد. خدا را 
شاهد مي گيرم كه در انجام وظايفم براي شما كوتاهي نكردم، نه اينكه 
در همه  ميدان ها به همه  اهداف رسيده باشيم، نه! اما در همه  ميدان ها 

همه  تلاش هايم را كردم تا خدماتي شايسته  شما فراهم بشه. 
ممكنه قصوري در كار از من ديده باشيد، از شما مي خوام كه گذشت 
كنيد و اطمينان داشته باشيد كه تا اونجا كه اختيارات داشتم، از تلاش 
فروگذار نكردم.  من براي ش��ما آرزوي بهترين ه��ا رو دارم. دعا كنيم 
منجي انس��ان ها زودتر ظهور كنه و صلح فراگير بر همه  عالم مستولي 

بشه، آمين. 

شهدا را شفيع قرار دهيم
صفحه رسمي رهبر معظم انقلاب در اينستاگرام با انتشار تصويري 
 از حضور شهيد حاج قاس�م س�ليماني در آغوش ايش�ان نوشت:

از ابزارهاي توس��ل و تقرب به پروردگار توجه به ارواح مطهر شهيدان 
است، شب قدر اگر مي خواهيم دعاي مس��تجاب داشته باشيم، شهدا 

را شفيع قرار دهيم. 

طلا گرمی چند؟!
كان�ال ديده ب�ان ولاي�ت ه�م ب�ا انتش�ار اي�ن تصوير نوش�ت: 

دوست تحريمي من!
امروز بعد از سه س��ال از رأي آوردن روحاني هر گرم طلا رو نه به قيمت 
300 هزار تومن، بلكه به قيمت حدود 700 هزار تومن با ش��ما حس��اب 

مي كنن هاااااااا!
باشد كه در انتخابات بعد به سلطان شعار و رقيب هراسي رأي ندهيم تا 

سلطان طلا و دلار و مرغ و خودرو پر و بال نگيرد!

اخلاق رمضاني
كانال افسران جنگ نرم در پيام رسان بومي سروش پلاس، در 
سلسله مطالبي به نقل از آيت الله محمد علي جاودان آورده است: 
»مي گويند به خدا قول ندهيد. هيچ وقت به خدا قول ندهيد. 
چرا؟ چون اگر قول بدهيد ش��ما را به خودتان وامي گذارد كه 
به قولت عمل كني. وقتي هم ش��ما را به خ��ودت واگذار كرد، 
نمي تواني به قول��ت عمل كني. پس چ��ه كار كنيم؟ هم قول 
دهيم و ه��م قول ندهيم؟ ق��ول مي دهيم به كم��ك و مدد تو 
ترك كنيم. خدايا به مدد و كمك تو من اين گناه را نمي كنم. 
به كمك تو ديگر نمي خواهم اين گناه را بكنم. آن وقت اگر آدم 
چنين كاري كند، يك ماه رمضان را برده است. اين ماه رمضان را 
بردي؛ نباختي. يك وقت آدم يك عملي را انجام مي دهد و قبول 
مي شود و مي گويند بردي. آن وقت ان شاء الله قبول مي شود. به 

بركت همان توبه ممكن است همه گذشته ها را ببخشند...«

   سبوي دوست

محمد شعبانی
   گردآوری


